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Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál!    

             

Ročník 33 

                    číslo 3 

                 5. března 2024 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu 
 

Všem soudružkám, paním a dívkám 
 

Navzdory štěkotu a křiku všech 

padělatelů minulosti nám nic 

nemůže zabránit předat vám při 

příležitosti Mezinárodního dne 

žen tuto symbolickou kytičku a 

jejím prostřednictvím vám 

vyjádřit blahopřání k tomuto 

významnému svátku a současně 

poděkovat za vaši práci, kterou 

odvádíte pro rodinu i 

společnost. 
Redakce Echa a MěV KSČM v Brně     

           foto LUDVÍK XXI 

 

Co, a hlavně komu přinese korespondenční volba?
 

Fialův pravicový slepec stále více ztrácí půdu pod nohami. Jeho neoblíbenost mezi obyvateli (i voliči) 

dosahuje na české i evropské a snad světové poměry nebývalou výšku. Nespokojenost přesahuje už 

hodnotu 80%. Pětihnus tudíž místo aby změnil politiku (to je ani nenapadne) hledá všemožné 

obezličky jak se zachránit. 

 

Na lednové mimořádné schůzi sněmovny tak přišla 

na pořad novela o korespondenčním hlasování.  Jde 

ve vzácné shodě o návrh poslanců STAN, KDU-

ČSL, ODS, Pirátů a TOP 09, tedy všech, jindy a 

často rozhádaných vládních stran. Opozice se opět 

snažila, seč mohla, obstrukce nebraly konce. Jiný 

nástroj k dispozici nemá a tak se není čemu se divit. 

Připravovaná novela je zjevně účelová a patrně i 

protiústavní. Snaha udržet se u koryt je jasná 

(nedělej to za ty prachy…) a proto vládnoucí strany 

potřebují nové voliče, i kdyby si je měly doslova 

vyrobit. Podle informací, které prosákly, chce tato 

novela poskytnout udělování občanství českým 

krajanům až do 4. kolene, včetně jejich dětí, a to na 

základě prohlášení, že oni sami a nebo jejich předci 

měli v minulosti někdy české nebo československé 

státní občanství. Doklady nejsou potřeba!  

 Proto vládní strany potřebují narychlo změnit 

zákon o státním občanství. V důvodové zprávě 

uvádí, že zákon má vyřešit tzv. důkazní nouzi 

žadatelů o české občanství z řad českých krajanů, 

kteří chtějí znovu získat občanství, ale nemají už k 

dispozici dokumenty o předešlém českém či 
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československém občanství, případně nemají 

doklady o jeho pozbytí. 

 Jenom pro příklad podle sčítání lidu v USA v 

roce 2020 se k českému občanství a českému 

původu hlásí zhruba 1,4 milionu krajanů. V Kanadě 

je to asi 95 000 českých rodáků, podobně tomu je i 

ve velké Británii. V Austrálii, Irsku a ve Francii je 

tomu zhruba po 30 000. V Německu a Rakousku po 

60 000.  Poměrně početné skupiny občanů hlásících 

se k českým kořenům jsou také v některých dalších 

státech, zejména v Chorvatsku, Itálii, Rumunsku a 

na Ukrajině. Takže docela slušný rezervoár voličů. V 

optimálním případě přes 2 miliony krajanů. Tato 

čísla zahrnují jen české krajany s trvalými pobyty v 

uvedených zemích a s občanstvím v daných zemích.  

 
Vůbec se nejedná o české občany, například 

gastarbaitery, studenty, či turisty za sociálními 

dávkami, nebo movité české důchodce.  Lze si tedy 

lehce dovodit, že v případě zájmu a čestného 

prohlášení (papír snese všechno) získají české 

občanství i potomci sudetských Němců a jim 

podobní, kteří ale žádnou láskou k naší zemi nehoří. 

Jejich jednání bude jednoznačně účelové. Jaké 

následky nárůst nových občanů na vnitropolitické a 

právní poměry ve státě bude mít je v této chvíli 

těžko představitelné. Přínosné pro stát a jeho 

obyvatele to ale nepochybně nebude!  

 Neskonalá péče a vstřícnost současné 

vládnoucí politické garnitury vychází z výsledků 

dosud posledních parlamentních voleb, kdy se 

v zahraničí (na rozdíl od voličů doma) rozhodlo 

prakticky 85% procent hlasujících. A o to právě jde! 

Líbivé řeči pana premiéra, jak je pro mnohé složité, 

až takřka nemožné cestovat do místa vzdálené 

ambasády s volební urnou, natož do vlasti jsou 

jenom průhlednou zástěrkou před snahou za každou 

cenu se udržet u moci. Vládní strany samozřejmě 

nonšalantně a zcela účelově přehlížejí i ustanovení 

zákona, které zcela jasně říká, že volny jsou tajné. U 

tohoto modus operandi, neboli způsobu provedení o 

tom lze úspěšně pochybovat. Oni však nepochybně 

doufají, že Ústavní soud, jehož členové jsou 

zavázáni tím, kteří je zvolili a jmenovali, jim to 

posvětí. Ostatně už to prokázal ústavní stížnosti 

ANO na retroaktivní zkrácení valorizace 

mimořádných důchodů v červnu minulého roku. 

Vycházejí tedy z toho, že si mohou dělat, co se jim 

hodí.  Opomenout nelze samozřejmě ani morální 

aspekt celé věci, nebo chcete-li jinak, obyčejný 

selský rozum. Ti lidé, kteří desítky let, mnozí po 

celé generace žijí kdesi úplně jinde se budou 

najednou ovlivňovat osudy lidí, kteří zde žijí a 

pracují? To snad ne! 

  Pokud souhlasíte, nezbývá než vás 

požádat o šíření petice Proti zavedení tzv. 

korespondenční volby.  Lze ji získat např. 

sekretariátu MěV, nebo stáhnout z webových stránek 

KSČM. 

 Pokud projde korespondenční volba a spolu s 

ní i novela o získání občanství, přičemž tyto zákony 

by měly platit již od července tohoto roku, tak je 

jasné, že na svobodné volby do parlamentu v roce 

2025 můžete definitivně zapomenout. Od tohoto 

okamžiku si je pětikoalice vždy upraví tak, jak bude 

potřebovat. Návrh zákona je nyní ve 2. čtení, tj. 

odkázán na projednání ve výborech. Složení obou 

parlamentních komor je známé, takže PS i Senátem 

projde a pan prezident také s podpisem zajisté 

dlouho otálet nebude. 

Co všechno se ještě v Čechách musí stát, aby se 

tento těžce zkoušený a klamaný národ probral. 

                                                             Tibor DÁVID 

 

Přečetli jsme v kalendáři Klubu českého pohraničí i pro vás: 

 

Viktor ORBÁN: 
 

„Stojíte proti nepříteli, který je jiný než my. Není otevřený, ale skrývá se. Není přímý, ale lstivý. Není 

čestný, ale zákeřný. Není národní, ale mezinárodní. Nevěří v práci, ale spekuluje s penězi. Nemá svou vlast, 

ale věří, že mu patří celý svět.  

Masová imigrace je pomalý proud vody, úporně erudující naše břehy. Snaží se schovat za masku humanity a 

soucitu, ale její pravá tvář je okupace území.“ 
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KAM KRÁČÍ NAŠE ŠKOLSTVÍ? 
 

Země, která dala světu Jana Ámose Komenského, učitele národů, se nyní k němu moc nehlásí. Blížící 

se den jeho narození 28. 3. 1592 na Moravě už není v kalendáři jako Den učitelů, ale pouze jako 

významný den. Už nevidíme v tento den učitele odcházet ze školy s kyticí v ruce od svých žáků, jako 

vyjádření úcty k tomuto povolání vedoucí mládež k poznávání světa, ke všeobecné vzdělanosti.  

 

Za to se setkáváme se stále častějšími reformami 

školství, které nevypovídají o nárůstu vzdělanější 

populace. 

Po převratu v r. 1989 se chlubil tehdejší ministr 

školství, jak je naše mládež vysoce hodnocena v 

rámci OECD. Naši žáci obsazovali přední příčky v 

mezinárodním srovnání. Protože už tehdy začaly do 

školství pronikat první reformy, napsala jsem článek, 

že na vyhodnocení těchto reforem si budeme muset 

počkat a ne se chlubit výsledkem vzdělávání 

předchozích let. 

A výsledky už můžeme vyhodnocovat. Ve výroční 

zprávě České školní inspekce 2022/23 se dočteme, 

že naši žáci mají nedostatečnou úroveň znalostí v 

řadě ukazatelů. 

Minimální nebo nedostatečnou úroveň znalostí 

uvádí zpráva takto: 

• u čtenářské gramotnosti v 5. ročníku 

vykazuje 55% žáků 

• u čtenářské gramotnosti v 9. ročníku 

vykazuje ještě 46 % žáků 

• v dějepise – 9. ročník 57% žáků 

• ve fyzice  - 9. ročník 54% žáků 

• v chemii – 9. ročník 64% žáků 

• v přírodopise - 9. ročník 55% žáků 

• v zeměpise – 9. ročník 50% žáků. 

Shrnuto: Základní školu opouští asi polovina žáků s 

minimálními vědomostmi v základních předmětech. 

Hlavním problémem je čtenářská gramotnost, nebo 

chcete-li čtenářská negramotnost. Jde o to, že žáci si 

sice osvojí schopnost číst, ale čtenému textu 

nerozumí. Za tím se skrývá mnohé. Především jde 

ale o to, že žáci nečtou knihy, nerozšiřují si slovní 

zásobu, nerozumí pojmům a výkladu pojmů není 

věnována ve škole dostatečná pozornost. 

Pomohou další chystané reformy? 

29. 1. 2024 uvedl Seznam zprávy článek: Další 

fáze reformy výuky začala. Místo Přemyslovců 

bude důležitější výklad. V něm se uvádí, že 

otázkou zůstává budoucnost zeměpisu nebo druhého 

cizího jazyka. Omezí se výuka zeměpisu ve 

prospěch druhého jazyka? V dějepise se nebude 

vyžadovat chronologické odříkávání událostí v 

dějinách, ale pochopení a uvažování v kontextu. 

Jako příklad se uvádí, že žáci na příkladech budou 

muset doložit klady a zápory setkávání tří kulturních 

okruhů monoteismu, nebo vysvětlit specifika 

proměn trhu a směny od pravěku po současnost. Ve 

výuce se bude klást důraz i na soudobé problémy, 

které prý učitelé opomíjejí. Jako příklad se uvádí, že 

děti budou muset určovat trvání a proměnu 

sociálních a genderových rolí v dějinách. Tedy třeba 

co mohou a naopak co nemohou dělat příslušníci 

LGBTO+ komunity. 

V souvislosti s chystanou revizí Rámcových 

vzdělávacích programů základního vzdělávání se 

plánuje v 1. až 3. ročníku základní školy zrušit 

známkování. Jako nejbližší možný termín odhaduje 

MŠ rok 2025/26. 

Nestačí, že Rámcové vzdělávací programy už 

neobsahují pevné osnovy a programy si mohou 

školy upravovat. Přínosem by mělo být místo 

klasifikace slovní hodnocení žáka. 

 Anketa čtenářů: Je slovní hodnocení přínosnější, 

než známky vyzněla takto: 

Pro, je komplexnější                  17,7% 

Ano, ale školy nejsou ještě připravené              2,8% 

Ne, známka hovoří jasně        79,5% 

Další článek ze Seznam Zprávy: Školy přestanou 

známkovat nejmladší žáky. Zmizet může časem i 

vysvědčení. A máme to. Pokud tyto reformy vstoupí 

do života škol, můžeme směle tvrdit, že naše děti 

všechno učivo zvládly a nemusíme se o vzdělanostní 

úroveň mladé generace strachovat. 

Článek, který v poslední době vyšel na Novinky. 

cz zní: Zákaz domácích úkolů i v Česku? 

Poslanci změny připouštějí. 

V diskusi se zamýšlí nad tím, že v Polsku domácí 

úkoly ruší. 

Názory se různí. Od podporovatelů zrušení 

domácích úkolů až po odpůrce. Např. Matěj Ondřej 

Havel z TOP 09 by se polským šlépějím nebránil.  

Názor Zdeňka Kettnera z SPD: “Zakázat domácí 

úkoly je vzdělávací zvěrstvo, pokud nemáme v 

plánu cílené hloupnutí obyvatelstva.“ 

Anketa čtenářů. 

Souhlasili byste se zrušením domácích úkolů? 

Ano, úplně                   13,6% 

Ne, ale měly ba se dávat občas                         37 % 

Ne, domácí úkoly každý den jsou důležité      48,4% 

Celkem hlasovalo 4 481 čtenářů. 
 

 

A jednu perličku na závěr si neodpustím. 

V Deníku. cz vyšel článek: Spor o umyvadla ve 

školách? Už nebude muset být v každé třídě jako 

dosud. Učitelé nad tím kroutí nevěřícně hlavou. 
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Umyvadlo v každé třídě je už dávno součástí 

hygienických opatření. Ale do budoucna nemusí. 

Návrh nové stavební vyhlášky to nevyžaduje. Nově 

by mohlo stačit, pokud bude v celé budově jen jedno 

umyvadlo. Ministerstvo pro místní rozvoj míní, že to 

by nebylo v pořádku a požadují, aby ne v každé, ale 

alespoň v jedné třídě umyvadlo bylo. Objevují se 

názory, že požadavek jednoho umyvadla na jednu 

třídu je v dnešní době zastaralý, který komplikuje a 

prodražuje stavbu. Tabule se dají omývat i jinak. Že 

by žáci měli mít v každé třídě přístup k pitné vodě, 

jak tomu bylo dříve, už nikdo neřeší. Zřejmě se 

mohou chodit napít na záchod, pokud tam nějaké 

umyvadlo, jako součást hygienických opatření, 

navzdory prodražení stavby, zůstane. 

Kdo si myslí, že nové reformy přinesou do školství 

lepší vzdělanostní úroveň, tak já mezi ně nepatřím. 

                    PaedDr.  Anna ŠTOFANOVÁ 

 

 

Mezinárodní den žen (MDŽ) 
 

 připadající na 8. března, je mezinárodní svátek, v roce 1977 uznaný Organizací spojených 

národů. V létech krátce po listopadu 89 byl zesměšňován a pomlouván, od roku 2004 je v ČR 

významným dnem. Vznikl jako nástroj hnutí za práva žen s cílem obrátit pozornost na otázky 

rovnoprávnosti, práv na reprodukci, násilí a bezpráví páchané na ženách. S podporou hnutí za 

práva žen se zrodil v americkém a evropském odborovém hnutí na počátku 20. století. 

 

Údajně první oslavu uspořádala Americká 

socialistická strana 28. února 1909 v New Yorku 

na návrh aktivistky Theresy Malkielové. Oslava 

inspirovala německé delegátky (Klára Zetkinová 

Käte Dunckerová, Paula Thiedenová aj.) na 

první mezinárodní ženské konferenci, 

předcházející plenárnímu zasedání Druhé 

internacionály v Kodani v srpnu 1910. Navrhly 

pořádání mezinárodního svátku, tehdy ještě bez 

určení pevného data. Všech 100 delegátek, 

zastupujících 17 zemí, myšlenku přijalo jako 

strategii boje za rovnoprávnost včetně volebního 

práva žen. Od roku 1911, kdy byl MDŽ poprvé 

slaven v Německu, Rakousko-Uhersku, 

Švýcarsku, Dánsku a USA. Pevné datum nebylo 

stanoveno, bývalo v únoru a březnu. Historickým 

mezníkem v následných oslavách MDŽ se však 

stal požár v newyorské konfekční továrně 25. 

března 1911, při němž zahynulo 146 mladých 

dělnic, převážně imigrantek. Datum 8. března se 

ustálilo až po první světové válce, když roku 1917 

na počátku únorové revoluce demonstrovaly ženy 

v Petrohradě pod heslem Chléb a mír. Prozatímní 

vláda poté přiznala ženám volební právo a svátek 

k tomuto datu zavedli po tzv. říjnové revoluci 

oficiálně V. I. Lenin a Aleksandra Kollontajová. 

Svátek se rychle rozšířil, obsah kolísal od 

politického a feministického protestu po 

apolitickou obdobu Dne matek. 

 Svátek je uznán OSN a připomínán jako 

den mezinárodní solidarity žen za 

rovnoprávnost, spravedlnost, mír a rozvoj. V 

současnosti se slaví v drtivé většině zemí světa, 

byť stále existují režimy a ideologie, v nichž 

jsou ženy považovány za méněcenné.       

                                          Tibor DÁVID 

 

 

Marie Veselá – Básně pro maminku 
Nejkrásnější 

jsi byla, 

když zamyšlená 

skláněla ses 

nad šitím. 

Nejkrásnější 

jsi byla, 

když jsi  

scelovala 

svoje sny. 

Náprstek, 

tvůj věčný rytíř, 

neviděl tu  

kapku krve, 

měl spuštěné 

hledí, 

neviděl co jiní 

vědí –  

žes rychle 

během chvilky 

každou bolest 

zalátala 

do košilky. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/8._březen
https://cs.wikipedia.org/wiki/Organizace_spojených_národů
https://cs.wikipedia.org/wiki/Organizace_spojených_národů
https://cs.wikipedia.org/wiki/Významný_den
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sufražetka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sufražetka
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Theresa_Malkiel&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Klára_Zetkinová
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Käte_Duncker&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Paula_Thieden&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Druhá_internacionála
https://cs.wikipedia.org/wiki/Druhá_internacionála
https://cs.wikipedia.org/wiki/Volební_právo_žen
https://cs.wikipedia.org/wiki/Volební_právo_žen
https://cs.wikipedia.org/wiki/Německo
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rakousko-Uhersko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Švýcarsko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Dánsko
https://cs.wikipedia.org/wiki/První_světová_válka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Únorová_revoluce
https://cs.wikipedia.org/wiki/Vladimir_Iljič_Lenin
https://cs.wikipedia.org/wiki/Alexandra_Kollontajová
https://cs.wikipedia.org/wiki/Feminismus
https://cs.wikipedia.org/wiki/Den_matek
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Likvidace zbytků ČSR v březnu 1939 
 

 8. března 1939 na shromáždění nacistických špiček označil Hitler situaci v Praze za 

„nesnesitelnou“ a oznámil, že do 15. března musí být „Tschechei“ vojensky obsazeno. Od 12. března 

stály útvary Wehrmachtu v pohotovosti u hranic. Zahájení okupace bylo určeno na 15. březen. 

Konkrétní hodinu překročení československých hranic si vyhradil Hitler pro sebe.  

 

Rozpad pomnichovského Česko-Slovenska 

se uskutečnil v řádu hodin…Krátce před půlnocí 

14. března hlásí velitelství 2. divize na generální 

štáb, že „Zprávy, dosud získané z prostoru Plzeň, 

zdají se nasvědčovati tomu, že Plzeň bude 

následovati po Mor. Ostravě. Italský krátkovlnný 

vysílač na vlně 36/37 m hlásil ve 20.30 hod., že v 

prostoru u Mor. Ostravy, na již hranicích Moravy, na 

Jihlavsku a u Plzně jsou soustředěny německé 

okupační sbory, které obsadí Mor. Ostravu, Brno, 

Jihlavu a Plzeň. Vzhledem k tomu, lze s obsazením 

Plzně počítati v ranních hodinách.“ 

 V brzkých ranních hodinách napadla 

maďarská armáda východ republiky na 

Podkarpatské Rusi. V poledne vyhlásilo 

samostatnost Slovensko. O čtyři hodiny odjel na 

pozvání prezident Emil Hácha do Berlína. O další 

čtyři hodiny (Hácha byl stále na cestě), německá 

armáda ve snaze předejít Poláky začala obsazovat 

Ostravsko. Ti o tento průmyslový region s 

významným počtem polsky mluvícího obyvatelstva 

po odtržení Slovenska usilovali taky. 

 Až v 01.15 hod. 15. března 1939 tři hodiny 

po Háchově příjezdu do Berlína přijal prezidenta 

Háchu  Adolf Hitler. Oznámil mu, že o další čtyři 

hodiny začne vojensky obsazovat zbytek českých 

zemí. Po pětačtyřiceti minutách bylo Háchovi 

umožněno se telefonicky spojit v Praze s předsedou 

vlády Rudolfem Beranem a ministrem národní 

obrany generálem Janem Syrovým a seznámit je s 

tvrdou realitu.  

 V 03.15 v Praze zasedla vláda. Informaci o 

začínající německé okupaci vzala jako hotovou věc. 

Proto již v 03.35 hodin nařizuje generál Jan Syrový 

dálnopisem všem sborům čs. armády následující: 

„Německé vojsko, a to jak pěchota, tak letectvo, 

zahájí obsazování území republiky dne 15. března 

1939 v 6 hodin ráno. Tomuto postupu nesmí být 

nikde kladen odpor, jelikož nejmenší incident může 

mít nedozírné následky a bude proti nám zakročeno 

se vší brutalitou. Všichni velitelé očekávají příchod 

u svých jednotek a podrobí se pokynům, které jim 

budou dány. Jednotky budou odzbrojeny. Vojenské a 

civilní letectvo musí zůstati na svých místech. OPL 

nebude aktivována. Žádná letadla nesmí být 

ostřelována…“ 

 Nebylo již prakticky co řešit. O dvě 

hodiny vyrazila masa německých vojsk do 

českých zemí, aby zde na šest let nastolila 

nejtemnější kapitolu českých dějin… 

                                                                                                  

S využitím textu VHÚ Tibor DÁVID 

 

 

Malé zamyšlení Aleše Růčky v souvislosti s národní identitou 

Co je to vlastně národní identita? Toť otázka, kterou si kladu již řadu let. Asi každý z nás je schopen 

podat svou definici – svůj pohled na obsah této kategorie. Svůj názor mám samozřejmě i já, přesto 

jsem si vyhledal oficiální – vědeckou odpověď, která národní identitu definuje takto: Národní identita 

je chápána jako konstrukt skládající se s teritoriální identity, obrazu národa, národní hrdosti a lásky k 

národu. Co se týče obrazu národa, pozornost je věnována prvkům, které definují kulturní a státní národ.

Tolik tedy definice. Myslím, že s ní lze 

souhlasit. Já osobně bych v této souvislosti zdůraznil 

i otázku na vlastenectví, které chápu jako 

společenskopolitický postoj vycházející z 

emotivního kladného a podpůrného postoje 

jednotlivců či skupin ke svému národnímu státu – 

vlasti. Pozor – nezaměňovat s nacionalismem! Mé 

zamyšlení se týká toho, jak je v současné době 

otázka národní identity, vlastenectví a v podstatě 

tedy i státní suverenity uplatňována v naší zemi. 

Bohužel, při sledování, jak jsou v politické praxi 

našeho státu uplatňovány tyto principy ústavními 

činiteli, dospívám k názoru, že to není v centru 

jejich pozornosti. Často jsou naopak, doufám, že ne 

záměrně, porušovány. Pro příklady není třeba chodit 

daleko, za všechny připomenu jen dva: podpis 

ministra Rakušana na migračním paktu a návrh 

prezidenta Pavla na zrušení práva veto v Evropské 

unii. Nelze rovněž nepřipomenutou nedávno 

podepsanou Dohodu mezi ČR a USA o spolupráci 

v oblasti obrany. Cožpak to neznamená přímé 

ohrožení suverenity naší vlasti. To už je možná 
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záměr! Zapomínáme snad, že kdykoliv jsme ztratili 

státní suverenitu, znamenalo to počátek ztráty naší 

národní identity a likvidaci vlastenectví a tedy ve 

svém důsledku k likvidaci našeho národa. 

 Náš brněnský rodák Milan Kundera v této 

souvislosti kdysi napsal: „Prvním krokem k likvidaci 

národa je vymazání jeho paměti. Zničte jeho knihy, 

jeho kulturu, jeho historii. Pak nechte někoho napsat 

nové knihy, vytvořit novou kulturu, vymyslet novou 

historii. Zanedlouho tento národ začne zapomínat, 

čím je a čím byl.“ Nemohu se zbavit dojmu, že tento 

proces u nás již probíhá. Vzpomeňme jen, kolik je u 

nás zastánců tzv. multikulturalismu a všemožných 

dalších rádoby moderních směrů. V přímém přenosu 

se můžeme, bohužel velmi často, že lidem zvolení 

zástupci do poslanecké sněmovny a tedy ve svém 

důsledku i vlády, se o zrušení naší národní identity, a 

tedy i státnosti snaží. Je třeba uvést, že nejde jen o 

současnou vládu, ale i o všechny vlády 

předcházející.  Naše národní identita je dle mého 

názoru programově likvidována v zájmu nově 

objeveného (po převratu v roce 1989) boha – 

kapitalismu! Mimochodem, tak zvaný americký sen 

má dle dohledatelných údajů šanci uspět v poměru 

1:9. Pokud si přesto řeknu, že já jsem ten jeden z 

devíti, budiž. Ale vždy bych si měl včas uvědomit, 

zda na to vůbec mám.  

Dnes jsme kapitalistickou zemí, nikoli však 

rozvinutou, spíše novodobou kolonií. Jsme 

kapitalistickou zemí, jež naše vlády (a to považuji za  

opravdu zásadní) postupně, ale trvale zbavují  

národní identity. Současná vláda národní identitu, 

vlastenectví a státní suverenitu svým slouhovským a 

servilním postojem vůči USA a Bruselu zcela 

upozadila. Jistě, musí přece tak plnit úlohu loutkové 

vlády české kolonie. To my ale nechceme! My ale 

chceme zůstat příslušníky – občany hrdé a 

samosprávné České republiky! 

 

 
 

A tady se nutně objevuje otázka: Co proti tomu 

můžeme udělat? Poučit se. Poučit se jak uplatňují 

svou námi svěřenou moc politici, které jsme 

zvolili! Připomenu ještě jednu Kunderovu 

myšlenku: „Boj člověka proti moci je bojem paměti 

proti zapomínání.“  Takže až půjdeme k volbám, 

osvěžme si paměť. Vzpomeňme třeba, kdo se byl 

za práva pracujících? Kdo budoval sociální stát, 

který nyní tak úspěšně polistopadové vlády 

likvidují?  Nemusím být komunistou, abych v 

evropských volbách volil – v zájmu občanů naší 

republiky - koalici STAČILO! 
 

 

 

 

 

Bitva u Sokolova proběhla 8. a 9. března 1943 

 Koncem února 1943 po mohutných ofenzívách Rudé armády došlo k zastavení jejího postupu. 

V prostoru ukrajinského Charkova neměli Sověti souvisle pokrytou frontu, čehož Němci využili a 

vrhli se do protiútoku. A právě zde se ve vesnici Sokolovo odehrála bitva 1. čs. Samostatného praporu 

s jednotkami wehrmachtu. 

Situace před bitvou 
Vojáci praporu se přesunuli z Buzuluku do 

železniční stanice Valujki. Dále již byly železnice 

zcela zničené, proto vyrazili na 350kilometrový 

pochod do Charkova. Pochodovalo se v noci, přes 

den hrozily nálety letadel Luftwaffe. Do 

osvobozeného Charkova došli 1. března 1943. Místo 

odpočinku a motorizace už druhý den po půlnoci 

vyrazili k dalšímu pochodu do prostoru Sokolova. 

Bojový úkol byl udržet postavení na linii nově 

budované obrany na řece Mža. Přístupy k Sokolovu 

bránily v první linii v osadě Taranovka zbytky 78.  

gardového střeleckého pluku. Problém byl, že řeka 

Mža byla zamrzlá, proto netvořila překážku. Velitel 

praporu Ludvík Svoboda rozhodl, že se jedna rota s 

posilovými prostředky přesune před řeku Mžu, kde 

zaujme ve vesnici Sokolovo vysunuté obranné 

postavení. Určena byla první rota nadporučíka 

Otakara Jaroše. Dalšími podpůrnými prostředky 

bylo těžké dělostřelectvo a raketomety, umístěné za 

řekou Mža, a deset sovětských tanků T-34, které 

sloužily jako záloha k protiútoku.   

https://cs.wikipedia.org/wiki/1943
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sověti
https://cs.wikipedia.org/wiki/Wehrmacht
https://cs.wikipedia.org/wiki/Luftwaffe_(Wehrmacht)
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Mža&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ludvík_Svoboda
https://cs.wikipedia.org/wiki/Otakar_Jaroš
https://cs.wikipedia.org/wiki/BM_13-16_Kaťuša
https://cs.wikipedia.org/wiki/T-34
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Vlastní bitva 

Mapka bitvy u Sokolova Nezapomenutelný znak, 

ohýbající oddanost kolegům vesničanům. 

Zadní strana s naturalistickou mapou bitvy. Vesnice 

Sokolove, ulice Otakara Jaroše 

  Začala 8. března 1943 v 11.00 hod. 

německého času. Jednotky 1. praporu pluku 

tankových granátníků 4 a motocyklový oddíl 6 

zahájily postup na Sokolovo. Silná obranná palba 1. 

čs. praporu donutila útočníky stáhnout se zpět.  

 O dvě hodiny později začal druhý útok. 

Němci již měli sokolovskou obranu rozkrytou a po 

přeskupení vojsk zaútočili z jiného směru a se jim 

podařilo Čechoslováky zaskočit. 1. čs. samostatný 

polní prapor ztratil jedno ze dvou protitankových děl 

a těžký kulomet. Čs. vojáci odrazili několik útoků  

 

pěchoty. Kolem páté hodiny odpolední vojáci zaujali 

kruhovou obranu kolem sokolovského kostela. 

Ludvík Svoboda rozhodl, že vyšle do protiútoku 

sovětské tanky. Pod prvním z nich se při přejezdu 

přes řeku probořil led. Řeka se stala protitankovou 

překážkou. Svoboda tedy kolem sedmé hodiny 

nařídil, aby se vojáci bojující v Sokolovu stáhli za 

řeku. V důsledku minometného ostřelování bylo 

přerušeno telefonní vedení, zničena byla i 

radiostanice. Proniknout se nepodařilo ani spojkám. 

Rozkaz k ústupu se tak do Sokolova nedostal... Padl 

nadporučík Otakar Jaroš i jeho zástupce, velitel 

kulometné roty nadporučík Jaroslav Lohrer-Lom.  

 Po setmění prudké boje ustaly, ústup čs. 

vojáků ze Sokolova probíhal celou noc. 

Čechoslováci tak splnili svůj bojový úkol, který 

zněl: nepustit Němce přes řeku Mžu.  

Dozvuky bojů 
 Boje pokračovaly aj 9. března, kdy dvě čs. 

roty podnikly protiútok na Sokolovo, při němž 

Němci utrpěli další ztráty. Dne 11. března zachytili 

čs. radisté německou zprávu, díky které byl odhalen 

německý protiútok. Sovětské dělostřelectvo  

soustředění Němců palbou rozprášilo. Po prolomení 

obranných pozic jižně pod Charkovem hrozilo 1. čs. 

samostatnému praporu obklíčení, a tak se vydal na 

taktický ústup. Tragicky skončil osud čs. zraněných 

a zajatých vojáků. Těžce ranění Čechoslováci, kteří 

byli hospitalizováni v nemocnici v Charkově, byli 

po obsazení města Němci 14. března 1943 

nemilosrdně postříleni. Z dvaceti zajatých jich pět 

Němci odvezli do protektorátu k propagandistickým 

účelům, poté byli patrně totálně nasazeni v Říši. 

 Prapor utrpěl asi dvaceti procentní ztráty, ale 

ve svém prvním boji obstál se ctí. Vojáci obdrželi 

desítky sovětských i československých 

vyznamenání. Mezi nimi i ženy, kterých většinou 

jako zdravotnice a spojařky bylo na frontě více než 

tři desítky. Otakar Jaroš se stal prvním cizincem, 

kterému byl udělen titul Hrdina Sovětského svazu.  

     Tibor DÁVID

Jan Ámos Komenský pohledem Míly Ransdorfa 
 

28. března 1592 se na Moravě narodil velikán své doby, jehož dílo ani po staletí nezaniklo. Proto 

zaujalo i dalšího velikána české a evropské politiky současnosti PhDr. Miloslava Ransdorfa, CSc. 

Napsal o J. A. Komenském vědecké dílo, které vydal v r. 1995 pod názvem: „Muž velké touhy- 

Komenský proti proudu dějin.“  

 

Co bylo podnětem jeho bádání v životě a díle  

Komenského napsal M. Ransdorf v I. kapitole: 

Češství jako dialog. Zde napsal, cituji: „Máme-li 

obstát v dějinné zkoušce, kterou Čechům chystají 

vyznavači nových dogmat, musíme rozumět 

především sami sobě. A Jan Ámos Komenský je 

jedním z nejvýznamnějších tvůrců dějinné a kulturní 

tradice, ozvěny jeho tvorby nacházíme v každé 

https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Bitva_u_Sokolova.gif
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Bitva_u_Sokolova.gif
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Bitva_u_Sokolova.gif
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Ukr_Kh_Zmiy_Sokolove_Memorial_to_the_fallen_fellow_villagers_2_2021_SU-HS.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Ukr_Kh_Zmiy_Sokolove_Memorial_to_the_fallen_fellow_villagers_2_2021_SU-HS.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Ukr_Kh_Zmiy_Sokolove_Memorial_to_the_fallen_fellow_villagers_2_2021_SU-HS.jpg
https://cs.wikipedia.org/wiki/Radiostanice
https://cs.wikipedia.org/wiki/9._březen
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sokolovo
https://cs.wikipedia.org/wiki/11._březen
https://cs.wikipedia.org/wiki/Nacistické_Německo
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oblasti naší národní kultury…. Stejně jako 

Komenský, i my v dobách nejistoty a krizí se musíme 

zabývat tím, čím jsme a čím můžeme být v Evropě.“ 

Od napsání knihy uplynulo 20 let, M. Ransdorf už 

nežije, a my shledáváme, že jeho obavy o osud 

našeho národa, stejně jako Komenského, nebyly 

nepodložené.  Komenský zažil dobu pobělohorskou, 

ve které se staly Čechy a Morava na dlouhou dobu 

pouhým objektem rekatolizačního řádění a lámání 

páteře národa i za pomoci mnoha tehdejších 

intelektuálů. 

Není cílem toho článku podat celý obraz života a 

díla J.A. Komenského. K tomu není dostatek místa. 

Zájemci však najdou mnohé známé, ale i neznámé 

informace právě v knize  M. Ransdorfa. 

 Zdůraznit však je nutné nehynoucí lásku 

Komenského ke svému národu, kterému věnoval své 

dílo, přesto, že pro svoje postoje musel svoji zemi 

opustit a velkou část svého života strávit jako 

vyhnanec. Ve své rodné řeči - češtině viděl nádherný 

a bohatý jazyk, vhodný pro pěstování těch 

nejnáročnějších disciplín. Např. jeho dílo „Divadlo 

veškerenstva věcí“ bylo rozděleno do čtyř dílů a 

mapovalo vesmír, přírodu, zeměpis a dějiny. V r. 

1622 dokončil mapu Moravy, která až do r. 1709 

byla vůbec nejlepší mapou jeho rodné země. Tiskem 

vyšla poprvé v Amsterodamu 1627. Vlasti, jak píše 

M. Ransdorf, věnoval i své Moravské starožitnosti a 

moravských dějin se týkalo i dílo O životě a činech 

pánů z rodu Žerotínů, které se ovšem ztratilo. 

Také sociální otázky ho trápili. Ve svém díle 

„Listové chudých a bohatých do nebe“ si chudí 

stěžují Bohu na nadpráví bohatých: „ Vzhlédniž na 

to, ó Bože nesmrtelný, co se děje, a nás neb se 

zastaň, neb tvůj tvor nejsme, nás odečti.“ 

Velké dílo J. A. Komenského, které je neznámější, je 

dílo pedagogické. V r. 1627, ještě před svým 

odchodem ze země do vyhnanství, začal pracovat na 

České didaktice. Požadavek reforem ve školství vidí 

ovšem ve zvýšení vzdělanosti národů. Velká 

didaktika se stala po staletí inspirací pro změnu 

školských systémů v mnoha zemích.  Jeho metody a 

zásady by si měli připomenout i dnešní aktéři 

školských reforem. 

Měl pravdu J. A. Komenský, když přemýšlel o své 

době a návodech, jak léčit lidské zmatky, když 

napsal: “neklesl lidský rod nikdy tak hluboko, aby 

aspoň někteří nepoznávali obecnou zkázu, neučili ji 

poznávat jiné a nestarali se také o léky.“ 

V jeho slovech nacházíme mnoho společného s 

dnešní dobou. 

Jak napsal v úvodu své práce M. Ransdorf, cituji: 

„Jedním z nejdůležitějších úkolů budoucích let bude 

rehabilitovat intelektuály v očích české veřejnosti, 

protože tentokrát- po listopadu 1989 - už po kolikáté 

před zkouškou dějin neobstáli…. Opět pomáhají 

intelektuálové lámat páteř národa, oslabují jeho 

národní i sociální sebeobranu. ...Pomáhají 

vlastnickému převratu, drtí paměť národa, usilují o 

totální kulturní převrat, který by i pro ně znamenal 

zapomnění.“ 

Komenský byl mužem, kterého rodinné i osobní 

tragédie nikdy nezlomily, stejně jako později mnoho 

našich národních obrozenců z řad prostých lidí i 

intelektuálů. Komenský svůj boj nevzdal do 

poslední chvíle. Přes všechny snahy v době 

pobělohorské z něj udělat blázna, odešel z tohoto 

světa nepokořen a patří mezi naše velikány, kterého 

zná celý svět. Zemřel 15. 11. 1670 a byl pochován v 

nizozemském kostelíku v Naardenu 22. 11. 1670. 

Jeho touhu vrátit se do své vlasti naplnila až 

Československá republika, která pozemek jeho 

posledního odpočinku pronajala, aby jeho kosti 

nakonec aspoň symbolicky spočinuly v české půdě.   

Míla Ransdorf /1953 – 2016/ na své uznání teprve 

čeká. Celé jeho bohaté dílo bude následujícími 

generacemi objeveno a studováno. Stane se pro 

mnohé inspirací. Mělo by se však dostat více do 

povědomí členů naší strany. Jeho vědomostí se 

současní mocní tak báli, že ho uštvali k smrti. Proto 

jsem ráda, že se zatím dočkal aspoň ve svém rodišti 

uznání a pamětní desky na OV KSČM v Rakovníku, 

který byl odhalen 21. ledna 2024.   

                                   Anna    ŠTOFANOVÁ 

 

Ne válku, ale mír 
 

Nejen, že naše současná vláda je v područí 

politiky USA, ale v období, kdy nemá peníze pro 

důchodce – brala jim o tisíce korun již předem 

schválenou částku – objednává za miliardy korun 

letouny pro naši armádu. 

 Prý jako země NATO tyto letouny 

potřebujeme proti zemi, která vlastní atomové 

zbraně. Po případném vypuknutí atomové války 

mezi USA a Ruskem v Evropě zůstanou ruiny a ČR 

zmizí z mapy. To snad chceme?!  

 My přece jako vzdělaní, vyspělí a pokrokoví 

vlastenci, obyvatelé ČR nechceme pro americké 

světovládnutí umírat, my chceme žít v míru a 

vychovávat šťastnou mladou generaci. Rusové jsou 

slované a my také. To nejsou naši nepřátelé! My 

chceme být suverénní neutrální zemí. 

Čtenáři, dobře před volbami přemýšlejte a dejte svůj 

hlas levicovým kandidátům, dejte hlas kandidátům 

KSČM. Bude to hlas pro lepší budoucnost.     

                 Jan KOUBA 
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A co Havlovy děti? 

 

Hned úvodem považuji za vhodné zdůraznit, že bych velmi přivítal, kdyby následujícímu textu 

věnovali pozornost především příslušníci tak zvané generace Z. Velmi často slyšíte pojem Husákovy 

děti. V 70 letech minulého století vláda řešila stagnující porodnost opatřeními, která se projevila 

zvýšenou porodnosti, a tento jev se promítl do označení Husákovy děti.  

 

Po roce 1989, kdy se k nám vrátila 

kapitalistická éra a podle moderátora Moravce se 

máme tak dobře, jak jsme se nikdy neměli, se 

dostáváme do situace, kdy vymíráme, a proto naše 

vláda organizuje akce, které se diametrálně liší od 

doby Husákových dětí. Tehdejší vláda se věnovala 

posílení pomoci mladým rodinám jak v oblasti 

k možnosti získání bytu jak formou družstevní 

výstavby, tak budováním podnikových a státních 

bytů! Já sám jsem získal dvoupokojový byt v Brně – 

Komíně za vklad 22.400,- Kčs, což byl obnos, který 

představoval tehdy mých 14 měsíčních platů. Nájem 

jsem platil se zálohou na plyn a elektřinu 324,- Kč 

měsíčně. Proto se dnes nedivím mladým lidem, že 

váhají s řešením na společný život s možností 

založit rodinu. Podobný byt, jaký jsem měl 

v novostavbě v Komíně se dnes v Havlově 

králíkárně zaplatí v Brně okolo 5 mil. Kč, kde jen 

úrok splátek činí dnes okolo 5%. Vezmu li jen 

jednoduché počty, tedy 5 milionů – pořizovací cena 

bytu a podělím 14. Platy, jako to bylo v době 

Husáka pro mne, tak jen toto vychází odstrašujícím 

výsledkem. Tedy 357.143 Kč ročně po dobu 14 let. 

 Těch 33 let vývoje České republiky se 

promítlo do likvidace sociálního státu ve prospěch 

kapitalistického státu dnes u nás opravdu pro mne 

neurvale. To je jen jeden případ, ale vidíme, že toto 

pojetí dere do popředí jen otázku, která je dnes 

prioritní – otázku peněz. Tento fenomén jde 

zdůraznit zjednodušeně jako růst egoismu, neboť 

vydělávání peněz je ten správný trend vedoucí 

k úspěchu. Vidíme to i jako rostoucí problém ve 

společnosti, která na úkor plného rozvoje osobnosti 

je poznamenána již od zapojení mladých lidí do 

reprodukce. Narození dětí se posouvá u našich 

mladých rodičů do věku 30, ba i 40 let pro rodiče, 

kteří již v těch letech mají zdravotní problémy sami 

ze sebou a jaké tedy mohou očekávat zdravé děti. 

Mládež při honbě za módními trendy nepovažuje 

věnovat se sportu, ale díky potravinám a životnímu 

stylu nám přibývá na váze, je výrazně obezitou trpící 

a její zdravotní stav je tímto poznamenán negativně. 

Věnuje se spíše práci s novodobou vyspělejší 

technikou k získávání peněz, aby byly moderní a 

úspěšní. Řešení je nabízeno opět formou moderní 

epochy – prý bez problémů toto zvládnete z teplého 

domova, za peníze vám odborníci poradí, jak radí 

všudypřítomná reklama. Jak k tomu přistupuje 

vláda, lze vypozorovat třeba tím, že prodlužuje 

odchod do důchodu nad 65 let. Toto není dle 

ministra Jurečky konečné číslo, rád by to dotáhl k 70 

letům pro muže i ženy.  

 Jen zírám, jak Husákovo dítě připravuje Pro 

Havlovy děti dlouhý pracovní život. Možná, že to 

myslí jako odměnu za pozdější přistoupení 

k aktivnímu produktivnímu životu i manželství. 

Z tohoto postupu vlády vidím opravdu asociální 

kroky a jen uvedu, že na Ukrajině se jde do důchodu 

muži v 60 letech a ženy v 55 letech. A v Číně muži 

v 55 letech a ženy v 50 letech! 

 Závěrem musím konstatovat, že nedávno 

prošla tiskem zpráva, že známá specialistka na 

stravování uváděla, že 100 let bude běžný věk dožití 

v ČR! Mám obavu, že ministr Jurečka za lidovce 

tento výrok použije pro přepočítání délky pracovní 

výkonnosti s možností užití důchodu okolo 20 let, 

jak je používáno v dnešní době. Při jeho schopnosti 

používání vhodných faktů ho nenapadne počítat 100 

– 20 = 80 let, tedy možnost prodloužit odchod do 

důchodu v 80 letech. Vylepšeno jeho lidským 

lidoveckým pohledem zatím jen na 75 let, ať ukáže 

trochu toho sociálního cítění.             Jan NAMRAŠ 

 

 

Víte, že všechny ty letáky, slevové karty a aplikace, televizní reklamy i billboardy a vše další lákající nás na 

koupi zboží a služeb jsou de facto placeny námi, neboť jejich cena je zakalkulována do cen tohoto zboží a 

služeb. Takže když se nad tímto problémem zamyslíme, dojdeme k jednoduchým závěrům: Na tomto stavu 

nic nezměníme, neboť vychází z podstaty kapitalismu – vytváření zisku. Jeho hromadění, bez ohledu na vše 

ostatní, neboť kapitalismus tady není pro prospěch všech, ale pouze úzké skupiny „vyvolených“. Potřebnou 

změnu je proto možné uskutečnit jen změnou systému! Závěr je v podstatě jednoduchý: Pokud se 

nerozhodnu zúčastnit se boje za změnu systému, budu mlčky tak v podstatě ochotně (byť nechtěně) 

podporovat další fungování kapitalistického systému, který mne pro zisk menšiny nutí nakupovat nesmyslně 

draze, a to často i úplné zbytečnosti.                 Aleš RŮČKA 
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V  letech 1939 – 1945 byl v ČESKOSLOVENSKU „PROTEKTORÁT“ 
 

Přes odpor československé vlády, občanů, vyhlášení generální stávky a vyhlášení mobilizace, podepsali 

29. 9. 1938 zástupci Anglie, Itálie a Německa MNICHOVSKOU  DOHODU. Československá vláda, 

musela přijmout diktát o odstoupení Sudet! 

 

TO VŠAK BYLO MÁLO! 15. března 1939 začali 

Němci vojensky obsazovat zbytek republiky. Byl 

zřízen Protektorát ČECHY a Morava. Cílem byla 

přeměna našeho území v nedílnou součást ŘÍŠE. 

Němci počítali s germanizací lidí i území, podmanili 

si naše hospodářství (banky, zemědělství a průmysl). 

Od prvních chvil bylo jasné, že místní obyvatelé si 

už vládnout sami nebudou. Auta začala jezdit 

vpravo, všude se začalo mluvit německy. Němci byli 

velmi dobře připraveni. Okamžitě vyměnili starostu 

Brna a důležité úředníky. Byly přejmenovány ulice a 

náměstí – na tabulích byly dva názvy. Stejně tak 

všechny důležité doklady-  rodné listy, občanské 

průkazy, vysvědčení…) Na němčinu si Češi a 

Moravané museli rychle zvyknout. Středoškoláci 

měli týdně šest hodin výuky němčiny. Byly 

přestěhovány některé školy a po protestech studentů 

byly zavřeny i vysoké školy a univerzity. Studenti 

museli nastoupit do práce! Hodně jich muselo odjet i 

mimo Protektorát na tak zvané „ nucené práce“. 

Stejně tak i někteří starší občané do Německa nebo 

Rakouska, nahradit jejich dělníky, kteří museli 

nastoupit do armády. Průběžně po celou dobu války 

nastupovaly další ročníky. 

SOUČASNĚ S OKUPACÍ REPUBLIKY 

ZAPOČAL ODBOJ NAŠEHO NÁRODA ZA 

OBNOVENÍ SVOBODY A SAMOSTATNOSTI! 

STARÝ LÍSKOVEC NEZÚSTAL STRANOU! 

V odbojové organizaci OBRANA NÁRODA byli 

zapojeni a také vězněni: ředitel školy Alois 

BUCHMAN, farář Benedikt ŠVANDA, učitel 

Miroslav SMRŽ, občané Antonín MATOUŠEK, Jan 

HUDEC a Jan KLOBÁS. 

Zatčen byl bývalý poručík Josef KLOBÁS (*5. 2. 

1914) popravený 10. 2. 1943. Stejně tak i bývalý 

nadporučík 5. leteckého pluku v Brně, činovník 

Sokola a vedoucí plachtařského střediska Aeroklubu 

v Medlánkách a také velitel skupiny Obrana národa 

pro Brno západ, Josef PŠIKAL (*6. 2. 1904.) 

Gestapo jej zatklo už 6. 12. 1939. Byl vězněn na 

několika místech naposled ve Frankfurtu nad 

Mohanem a také popraven 10. 2. 1943 

Za porušování říšských potravinových zákonů byl 

13. 11. 1941 v Kounicových kolejích v Brně 

popraven místní mlynář Josef JEMELKA (*7. 3. 

1910). 

Po válce všem třem popraveným udělil pan 

president Edvard Beneš Československý válečný 

kříž in memoriam. Ve Starém Lískovci byly k datu 

25. 9. 1946 přejmenovány jejich jmény tři ulice. 

V okolí kolem Brna „pracovala“ skupina HNUTÍ 

SLOVANSKÉ DOMOVINY pod vedením 

Vlastislava KROUPY (*3. 3. 1920), popravený 27. 

4. 1944 v Breslau. 

Celkem bylo popraveno 12 členů. Skupina měla přes 

200 členů (někteří tiskli letáky, jiní je rozváželi 

vlakem, roznášeli potraviny rodinám, které měly 

někoho ve vězení, dělali sabotáže při výrobě 

v továrnách, poškozovali vagony vlaků, …). 

Z Lískovce byli vězněni Vlastimil KŘIVÁNEK, 

Antonín LIŠKA. Bohumil Žďárský a Karel 

SVOBODA, ti nebyli vyzrazeni. Celkem bylo 

popraveno 12 členů skupiny. 

V zahraničním odboji byli: Oldřich ŠEVČÍK, 

František VOJTÉCJH a František NAVRÁTIL 

v Anglii, Miroslav ZÁMEČNÍK v Jugoslávii. 

Celá rodina Františka Navrátila byla vězněna jako 

rukojmí v internačním táboře Svatobořice – Mistřín. 

Jeho otec Viktor byl propuštěn v březnu 1945 ale 30. 

3. 1945 zemřel. Jeho matka Anna a sestra Anna byly 

vězněny až do osvobození tábora RA. 

Vězněni byli občané za poslech zakázaného vysílání 

rozhlasu LAZAR a BRYM. 

Ve 23 letech se vrátil z Německa Antonín LACINA. 

Zemřel na následky podvýživy a přetížení prací. 

Do koncentračního tábora byla odvlečena rodina 

Friendl Änderova - Samuel, Vilma a dcera Hedvika. 

Nevrátili se! 

ŽIJÍ JEŠTĚ OBČANÉ, KTEŘÍ TO VŠECHNO 

PAMATUJÍ!  

                    Věra HÁDLÍKOVÁ ONDRÁŠKOVÁ

 

 

Konec zdražování, konec stresu, liboval si Fiala. Už to jen chtělo poskočit a dodat: ústřice 

a šampaňské vám nesu. To já bych raději kaviár a vodku, a obešel bych se klidně i bez 

toho, hlavně aby zmizel do pekel, nebo alespoň na Mírov ten ulízaný fialový kašpar a celá 

jeho sebranka!                      did 
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Co nás stáli Ukrajinci... 
 

MPSV a ÚP uvedly, že Česká republika poskytla uprchlíkům humanitární dávky za 16,33 mld. Kč. 

Příchozí pomoc se už prý vrací do rozpočtu státu v odvodech z výdělků. 

 

ČR poskytla válečným uprchlíkům z Ukrajiny na 

humanitárních dávkách od začátku války do poloviny 

února zhruba 16,33 miliardy korun. Stát přispíval i 

českým domácnostem, které uprchlíky ubytovaly. 

Celkem jim na solidárním příspěvku vyplatil dalších 

2,84 miliardy korun. Vyplývá to z měsíčních zpráv 

ministerstva práce o vyplácených dávkách a z 

letošních údajů úřadu práce.  

Podle ministra práce Mariana Jurečky (KDU-ČSL) 

uprchlíci začali poskytnutou pomoc už vracet v 

odvodech z výdělků a loni mohli zaplatit 12 až 15 

miliard korun. On to neví a jen střílí od boku. Ministr 

vnitra Vít Rakušan (STAN) před nedávnem řekl, že 

letos odvedená suma už výrazně převýší poskytnutou 

podporu. Jeho rezort však žádné takové údaje nemá. 

Ruská operace na Ukrajinu začala předloni 24. 

února. Podle ministerstva vnitra v Česku začátkem 

února pobývalo zhruba 383 000 uprchlíků z Ukrajiny 

s vízem k dočasné ochraně. Tři čtvrtiny z nich tvoří 

děti, ženy a senioři. Dětí a mladých do 18 let je 98 

000, žen mezi 18 až 65lety 170 200 a lidí nad 65 let 

pak 15 500. 

Podmínky se začaly zpřísňovat 
Prvním příchozím matkám s dětmi na jaře 2022 

Česko hned poskytlo mimořádnou dávku. Záhy ji 

nahradila humanitární dávka na pokrytí základních 

potřeb pro začátek života v Česku. Nejprve úřady 

práce vyplácely 5000 korun na osobu s vízem k 

ochraně. Podmínky se pak postupně zpřísňovaly. 

Solidární příspěvky stát lidem, kteří ubytovali 

uprchlíky, posílal od půlky dubna 2022 do konce 

loňského prvního pololetí. Od července pak 

humanitární dávka začala zahrnovat peníze na 

živobytí i na bydlení. Získat ji mohou jen uprchlické 

domácnosti s příjmem pod životním minimem. 

Organizace na pomoc příchozím nastavení a malou 

výši podpory kritizovaly. Od letoška vláda částky pro 

děti, seniory či postižené zvedla. 

Stát do poloviny února poskytl válečným 

uprchlíkům na humanitárních dávkách 16,33 miliardy 

korun.  Z toho v roce 2022 vydal téměř 8,7 miliardy 

korun a loni pak skoro 6,96 miliardy. Úřad práce 

sdělil, že výdaje za letošní leden činily 594 milionů 

korun a do poloviny února vyplatil už 681 milionů 

korun. 

Loni v prosinci humanitární dávku mělo 53 200 

uprchlických domácností. Získaly celkem 493,5 

milionu korun. Předloni v březnu po začátku ruské 

invaze podporu stát poskytl 98 800 dětí a dospělých. 

Nejvyšší byl počet o dva měsíce později v květnu 

Tehdy úřady poskytly 274 400 podpor. Poté příjemců 

postupně ubývalo. V září 2022 jich bylo 92 100. V 

loňském roce nejvíc dávek bylo v červnu, kolem 115 

700. Nejméně se jich vyplatilo v červenci, kdy 

humanitární dávku pobíralo 45 700 uprchlických 

domácností. Nejspíš asi jeli na prázdniny navštívit 

babičky… Pochopíte to, do válečné oblasti?! 

Poskytli byt, vydělali si 
Lidé, kteří uprchlíky ubytovali u sebe doma či ve 

svých volných bytech, dostali od státu 2,84 miliardy 

korun. Předloni získali 1,62 miliardy korun a loni 1,22 

miliardy korun. Podle dřívějších informací dvě třetiny 

ubytovaných příchozích měly bydlení v samostatném 

bytě, třetina v domácnostech. Nejvíc příspěvků stát 

poskytl před dvěma lety v květnu, a to 28 500. Loni 

od jara do konce výplat se počet měsíčně pohyboval 

mezi 15 600 až 17 700. Průměrná podpora činila něco 

přes 9000 korun.  

Proti pomoci v nouzi lze sotva co namítat, ale 

rozhazovat ve chvíli, kdy sami nemáme, není na 

místě.  K uvedeným sumám je nutno také přičíst 

nemalé náklady na léčbu nemocných uprchlíků, jejich 

zdravotní pojištění a taky náklady na školní 

vzdělávání jejich dětí. O skrovnosti a vděku a slušném 

chování v zemi, která jim poskytla útočiště víme 

všichni své... Takže celkem hrubě přes 25, možná 35, 

nebo i více mld. korun. Kdo ví… Přitom peníze chybí 

českým školám, od základních až po vysoké, chybí i 

zdravotním pojišťovnám i nemocnicím. Chybí 

českým rodinám a nejsou ani na valorizace našich, 

českých penzí. Závěr si zajisté udělá každý sám...                                                  

did 

 

Náčelník Generálního štábu Karel Řehka prohlásil, že válečný konflikt s Ruskem nelze vyloučit, a proto by měla 

armáda současně s modernizací techniky zvýšit počet vojáků, záložáků, a navíc zvážit zavedení povinné nebo 

dobrovolné vojenské služby. Samozřejmě, musí přece plnit přání velkého bratra. Jde přece o to, aby v případné válce 

s Ruskem bojovali a umírali Evropané. Teprve až přijde ten správný okamžik, kdy bude jasné, že Rusové prohrají, 

budou se USA ochotné angažovat, aby se mohli stát jedním z vítězů. Tak to Američané udělali v 1. světové válce, 

stejně postupovali v té druhé a rozhodně se nezachovají jinak ani v budoucnu. Ale nám už to bude jedno, Evropa bude 

totálně zničena, my už nebudeme.                  Aleš RŮČKA 
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Trafika za sto litrů pro pirátku nakonec nebude 
 

Stojaté vody brněnského zastupitelstva na samém 

sklonku ledna rozvířila nová volba předsedkyně 

výboru pro národnostní menšiny. Stala se jí 

ambiciózní místopředsedkyně Pirátů v Brně Mgr. 

Bc. Monika Lukášová Spilková, Ph.D., která 

vystřídala líšeňského starosty Břetislava Štefana. 

Ten ve funkci předsedy mnoho práce neodvedl. 

Potud je vše v pořádku. Hlasy opozice se zvedly ve 

chvíli, kdy nová předsedkyně měla působit, na rozdíl 

od svého neuvolněného předchůdce, honorovaného 

zhruba osmi tisíci korun měsíčně na plný úvazek. 

Tedy jako uvolněná a s platem 99 117 korun 

českých! Ty jsou sice stanoveny zákonem, ale oheň 

byl na střeše. Opozice, prezentovaná např. Janou 

Drápalovou za Zelené, nebo Matějem Hollanem (Žít 

Brno), nebo starostou MČ Židenice Petrem Kuncem 

začala mluvit o nemorálnosti, držhubném a trafice. 

Nepohodlná zastupitelka to měla dostat údajně za to, 

aby na úrovni MČ Brno- střed, kde také zasedá a v 

minulosti jako předsedkyně kontrolního výboru 

poukázala na nekalé praktiky s přidělováním 

obecných bytů, zavřela oči, pusu a dala volné ruce 

radnici na MČ vládnoucí koalici ODS a ANO. Volba 

a hlavně vysoká odměna vyvolala spory také mezi 

samotnými Piráty. Na republikové i brněnské 

úrovni. Po zveřejnění v médiích nestydatě vysoká 

odměna a další koryto pro členku strany, která je 

sice v moravské metropoli stranou opoziční, nikoli 

však na úrovni celostátní, se záhy přerostla v řadu 

kritických komentářů od občanů na sociálních sítích, 

a to nikoli pouze obyvatel Brna. Nepomohlo ani to, 

že nově zvolené předsedkyně se zastala i primátorka 

Markéta Vaňková (ODS) s poukazem na skutečnost, 

že v metropoli žijí desítky tisíc obyvatel řady 

národností. V loňském roce, pokud si ještě 

vzpomenete, propukla řada konfliktů mezi Ukrajinci 

a Romy. Tyto menšiny se ale utkávají v podstatě 

neustále. Tedy, ne že by ostatní byli andělé. Ale 

slyšet o nich skoro není. Je tudíž třeba pohotově 

řešit jak aktuální problémy, tak koncepci dané 

problematiky. To, ještě s vidinou polstrovaného 

křesla a tučné odměny slibovala do práce výboru 

přinést nová předsedkyně.  

 Tlak opozice, odpor veřejnosti a medializace 

celé kauzy vedly nakonec k tomu, že paní Lukášová 

Spilková bude funkci vykonávat stejně jako její 

předchůdce, tedy neuvolněná. Lze snad jen doufat, 

že s lepšími výsledky, ale popravdě řečeno recept na 

změnu chování příslušníků některých menšin dosud 

nenašel nikde nikdo.               Tibor DÁVID 

 

 

Dvacet let brněnské pobočky kubánského přátelství 

Dvacet let pestré činnosti si připomněla brněnská pobočka Společnosti česko-kubánského přátelství 

Lázara Cruze. Má 71 členů a čtyři desítky sympatizantů. Od počátku ji vede dnes už 

pětaosmdesátiletý Jozef Štofan, kterého nedávno vyznamenal kubánský prezident medailí Za 

přátelství. 
 

 Účastníkům valné hromady pobočky promítl 

majitel a budovatel Muzea česko - kubánkého 

přátelství v Lukové (v okr. Ústí nad Orlicí) Milan 

Carbol v zaplněném sále snímky z klubových akcí v 

minulých letech, včetně z návštěv Moravanů na 

nejkrásnějším karibském ostrově poblíž rovníku. 

Carbol zdědil v restituci statek, který s partou 

nadšenců brigádnicky. Lidé, kteří byli kdysi na 

Kubě, věnovali do něj své dokumeny či předměty. 

Štofan na Kubě zaváděl v letech 1977 až 1980 

výrobu školního nábytku k vybavení internátních 

škol v polích.. Kromě unikátních dokumentů je 

muzeum v Lukové známé i oddělením, které 

představuje 60 druhů věhlasných kubánských rumů 

např. z cukrové třtiny. Také proto tam na Silvestra 

pobyli zájemci o vítání nového roku. 
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Carbol připomenul události, které se staly na Kubě s 

více než 11 miliony obyvatel vloni. Pro pobočku je 

důležité, že v ČR se vystřídali kubánští velvyslanci. 

Členové kubánské ambasády v ČR totiž často jezdí 

besedovat mezi členy brněnské pobočky i mezi 

návštěvníky muzea v Lukové. Debatují o 

kubánském typu socializmu, který je sice skromný, 

ale sociálně spravedlivější, než obnovený tvrdý 

kapitalismus, který si zvolili za svůj Češi. Také 

diskutují např. o energetické krizi. Za pomoci SSSR 

Kubánci v dřívějších letech budovali svoji jadernou 

elektrárnu voroněžského typu 4 x 440 MW (jaká je i 

v Dukovanech). Když se Sovětský svaz rozpadl, 

rozdělanou elektrárnu bez vydatné pomoci už 

nedokončili a dnes je z ní rozpadající se rezavé 

torzo. 
Vloni si přátelé Kuby připomněli i 70. výročí útoku 

mladých Kubánců na kasárna Moncada, který dal 

podnět k pozdější revoluci pod vedením Fidela 

Castra. Rovněž tak po 16 letech vězení v USA byla 

vloni propuštěna skupina kubánských rozvědčíků, 

která ve Spojených státech odhalila přípravu 

teroristických akcí na Kubě (v hotelích apod.). 

Americké úřady ale nezajímali teroristé, nýbrž 

kubánští vlastenci, které poslaly do vězení i na 

doživotí. Dál trvá drtivá ekonomická a vůbec 

všestranná blokáda Kuby ze strany USA a jejích 

spojenců. Ekonomická situace na tomto ostrově není 

dobrá. Při zatím posledním hlasování v OSN 187 

zemí bylo pro zrušení blokády, proti návrhu se 

postavily USA a Izrael, jen Ukrajina se zdržela, což 

se dalo čekat. Na Kubě byly také volby do 

zákonodárných orgánů. Na rozdíl od politiků v ČR 

kubánský politik je služebník veřejnosti, nemá nárok 

na výhody nebo na jiný plat, než má běžný pracující. 

Také prezident Kubánské republiky hodně chodí 

mezi lidi diskutovat o jejich problémech a chová se 

jako prostý občan. 

V letošním pololetním plánu činnosti chystá 

brněnská pobočka SČKP kromě jiného na 26. března 

besedu o zemědělství na Kubě. A koncem května se 

vypraví zájezdem do kubánského muzea v Lukové. 

            (vž), FOTO - Václav ŽALUD 

 

 

 

Prodej škol i s pozemky byla velká chyba 
 

Nástavby nebo přístavby mateřských a základních škol v Brně mají investiční prioritu při řešení 

nedostatku volných míst ve školských zařízeních. První náměstek brněnské primátorky René Černý 

(ANO) přiznal, že prodej pozemků zahrad i s budovami mateřských škol kvůli tehdejšímu nedostatku 

dětí před čtvrtstoletím z popudu ODS podnikatelům na komerční využití nemovitostí byla velká 

chyba. Ta se nyní vymstila radnicím, tím, že při naopak větším počtu žáků se zoufale snaží školské 

kapacity navýšit. Proti prodeji mateřských škol i se zahradami podnikatelům na herny, bary, butiky 

tehdy marně protestovali jen komunističtí zastupitelé. Jejich varování pravicoví členové samosprávy 

nechtěli slyšet. 
 

Nástavbu nového patra Základní školy na 

Přemyslově náměstí slavnostně otevřeli v úterý v 

Brně - Slatině. Zkolaudovaná nástavba s hezkým 

výhledem na městskou čtvrťi  zahrnuje čtyři 

odborné učebny - pro fyziku, matematiku, pro výuku 

jazyků a pro ovládání informačních technologií. 

Zvětšil se prostor školní jídelny a budova nyní 

dostává i přístavbu výtahu. Do nástavby se do konce 

školního roku přestěhuje pátá třída z budovy staré 

radnice. Od září začne novostavba už plně sloužit 

jako odborné učebny. 

Náměstek Černý uvedl, že mnoho škol v Brně je 

morálně zastaralých a nevyhovuje potřebám 

technickou výbavou i kapacitou. Město to musí řešit 

a počítat s tím ve svém rozpočtu. Vloni na podzim 

otevřelo novou mateřskou školu v Brně - Bystrci a 

chystá přístavbu tělocvičny v Tuřanech. Městská 

radní pro vzdělávání Irena Matonohová prozradila, 

že se pracuje na ZŠ v  Syrotkově ulici v Brně - 

Žavobřesky, kde vznikají v místech bývalé kotelny 

odborné učebny, jako robotiky a přírodních věd. V 

Brně přibyly tisíce Ukrajinců. Někteří požadují pro 

své děti české vzdělání, což má vliv na kapacitu 

školství ve městě. Podle Černého naštěstí se 

podařilo začlenit Ukrajince do českých škol. 

Matonohová konkretizovala, že do brněnských 

základních škol se rozptýlilo 2000 ukrajinských dětí 

a dalších 200 ukrajinských kluků a děvčat se 

umístilo do mateřských škol. Čísla se rychle mění, 

protože Ukrajinci stále migrují - jedni přicházejí, 

druzí odjíždějí někam do EU. Je proto potřeba 

vyhledávat početnou skupinu těch, kteří se do 

procesu vzdělávání ještě nezapojili. Podle ředitelů 

škol s ukrajinskými dětmi nejsou vážnější problémy. 

Ukrajinské děti jsou velmi šikovné – pochválila 

Matonohová.                                                         (vž) 
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Tramvaj láká veřejnost k darování krve 

 

Fakultní nemocnice u svaté Anny v Brně má v moravské metropoli svoji tramvaj. Ta svojí vizáží 

vyzývá veřejnost k darování krve. Vůz slavnostně pokřtili zástupci nemocnice a brněnského 

dopravního podniku. Zaujme poutavým rudým designem a hecujícími slogany. Odběrové centrum 

nemocnice loni zaznamenalo rekordní počet dárců – krev nebo plazmu si nechalo odebrat téměř 11 

000 lidí, mezi nimi i zaměstnanci Dopravního podniku města Brna. 

 

»Do našeho centra přišlo darovat krev vloni o 

třetinu více dárců než v předchozím roce. Výrazně 

přibylo dárců krevní plazmy, kterou jsme začali 

odebírat až v roce 2022. To je pro nás velmi dobrá 

zpráva, ale krve stále není dost. Proto se snažíme 

nové dárce oslovovat všemi možnými způsoby. Díky 

vstřícnosti DPMB a daru společnosti Cyrrus je 

jedním z nich i nová, nepřehlédnutelná tramvaj, 

která bude Brnem jezdit celý rok,« uvedl Vlastimil 

Vajdák, ředitel Fakultní nemocnice u sv. Anny 

v Brně. 

 

 
 

Transfúzní oddělení této nemocnice mělo loni 1137 

prvodárců, včetně některých zaměstnanců 

Dopravního podniku města Brna. »Nemocnici jsme  

poskytli reklamní plochy na tramvaji. Dává nám 

smysl podporovat podobné projekty, proto jsme 

navíc zorganizovali mezi zaměstnanci hromadný 

odběr krve. Našich 17 dárců jsme naložili do 

autobusu a přivezli rovnou do centra, kde věnovali 

téměř sedm litrů krve. V dubnu odběr plánujeme 

zopakovat,« sdělil Miloš Havránek, generální 

ředitel Dopravního podniku města Brna. 

Tramvaj typu Anitra s evidenčním číslem 1807 a 

polepovými výzvami k dárcovství krve mohou lidé 

nejčastěji vídat na lince číslo 5, která projíždí právě 

kolem Nemocnice u svaté Anny v Brně. Cestující 

tak může dovézt přímo na odběr. Dalšími linkami, 

na které je dopravce vypravuje, jsou č. 2, 10 a o 

víkendech č. 3. Za nárůstem počtu dárců krve v 

Nemocnici u svaté Anny vidí její management 

kromě informování veřejnosti i v péči o své 

klienty. »Děláme maximum pro to, aby se u nás 

dárci cítili dobře. Vítá je příjemný personál, 

nabídneme kávu, čaj, něco dobrého na snídani, lidé 

od nás dostanou jako poděkování benefity od našich 

partnerů. Jsou to vstupenky do brněnské hvězdárny 

nebo sleva na vstupenky do Aqualandu Moravia 

Pasohlávky či do Divadla Bolka Polívky. Po odběru 

mohou zajít dočerpat energii do místního bufetu a 

využít zde voucher na nákup pochutin za 100 

Kč,« vysvětlil Vajdák. 

(vž), FOTO - Václav  ŽALUD 

 

 

 

MÍR – NE VÁLKU!  

 

Nejen, že naše současná vláda je v područí politiky USA, ale v období, kdy nemá peníze pro 

důchodce objedná za 300 miliard korun letouny pro naši armádu. Prý jako země NATO tyto letouny 
potřebujeme proti zemi, která vlastní atomové zbraně. Po případném vypuknutí války mezi USA a 

Ruskem zůstanou v Evropě ruiny a ČR by zmizela z mapy. To snad chceme?! My přece jako 

vzdělaní vyspělí a pokrokoví obyvatelé ČR nechceme proamerické světovládnutí umírat. My 

chceme žít v míru a vychovávat šťastnou mladou generaci. Rusové jsou Slované a my také. To 

nejsou naši nepřátelé. To jsou naši osvoboditelé.  
Čtenáři, přemýšlejte před volbami a dejte svůj hlas levicovým kandidátům KSČM. Parlament EU se 

usnesl, aby členské země daly další peníze pro Ukrajinu. To není cesta k míru, ale k dalšímu 

vraždění lidu a ničení území a obyvatelstva na obou stranách konfliktu – Ruska a Ukrajiny. 

                            Jan KOUBA 
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Tváří v tvář... svému strachu 
 

 Brněnská vinárna Protože můžu hostila včera vernisáž výstavy asambláží výtvarnice Dity 

Hanákové. Uvedla ji – slovem i na kytaře zahranými několika vlastními skladbami Hana Maria Va.  

 

 

 
 
 

     Prostředí středověkého sklepa, kdysi snad i 

kovárny dodalo vernisáži velmi zajímavou 

atmosféru. 

 

 

A co je vlastně ta „asambláž“? Je to výtvarná  

technika, která vznikla začátkem 20. století a 

vyjadřuje zmatek a strach z války. Tedy i dnes je to 

aktuální. Také, podobně jako třeba koláže, se 

používá dosud. Při práci se používají naprosto 

různé materiály a předměty, třeba sklo, dřevo, 

textilie, knoflíky, minerály atd., které se pak 

sestavují do plastických, trojrozměrných výtvorů 

lepením, svařováním, nýtováním, vázáním – jak 

autorovi vyhovuje.  

     Dita Hanáková se neřídí žádnými pravidly. Pro 

svá díla používá cokoli, co jí přijde pod ruku. Říká, 

že nejdůležitější je, aby to co děláme, dávalo smysl 

hlavně nám samotným. Přesto, nebo právě proto 

jsou její umělecké artefakty tak osvěžující a 

působivé. Rád jsem se s její tvorbou i autorkou 

samotnou seznámil.      Tibor DÁVID,  foto autor 

 

Lenin pro XXI. století 
 

Ani hlubokým mlčením v médiích našeho hlavního proudu se prostě v lednu nemůže podařit vytěsnit 

ze stále ještě čerstvé historické paměti datum úmrtí jedné z největších postav historie předchozího 

století. Ano, jde o úmrtí Vladimíra Iljiče Uljanova, historii známého pod pseudonymem LENIN. 

Přezíravé mlčení je přitom v kontrastu s tím, že ve vnějším, byť „Západním“ světě bylo výročí 

vzpomenuto pod hlavičkou OSN/UNESCO! 
 

 
Téma DČ, pořádaného Komisí ideové práce MěV 

KSČM s podporou Klubu společenských věd Brno 

tedy bylo LENIN (1870-1924) A ROZCESTÍ XXI. 

STOLETÍ. Úvodního vstupu se ujal PhDr. Josef 

Skála, CSc., ředitel Institutu české levice. První 

poznámkou krátkého shrnutí téměř tříhodinového 

setkání 50 účastníků budiž přiznáno, že po odeznění 

úvodního vstupu se více hovořilo o těch rozcestích, 

než konkrétně o Leninovi. Tím lépe ale lze i z široce 

tématicky rozprostřené diskuze k povětšinou 

současným problémům a společenským jevům po 

úvaze vypozorovat, jak silně se myšlenkový odkaz 

Lenina odráží nejen v historii celého dvacátého 

století. A protože jsme si „odžili“ už téměř čtvrtinu 

století jednadvacátého, nelze přehlédnout, že ve 

snaze pochopit příčiny a najít východiska 

z neradostné přítomnosti nemálo věkem mladých 

autorů opět sahá po dílech Leninových (také 

Marxových, Hegelových, … Ransdorfových).  

Proč? Vysvětlení je „jednoduché“, byť naráží na 

tuhý odpor až inkvizičního prostředí, u nás dokonce 

institucionalizovaného např. v podobě ÚSTR. Jde o 

to, že z pohledu třídy nemajetných (ve smyslu 

vztahu k vlastnictví výrobních prostředků) lze 

v současném směřování kapitalistické globalizace 

nalézt řadu podobností (samozřejmě při zvážení 

objektivních proměn prostředí) se situací, která 
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vyústila před stoletím do série socialistických 

revolucí a rozbití koloniálního systému. Studium 

„klasiků“ mezinárodního dělnického hnutí se tady 

přímo nabízí, pokud není přímo nevyhnutelné. 

Co z podvečera připomenout jako obecně aktuálně 

nejzajímavější? Odrážkově vytáhnu jen několik 

momentů z mnoha, i když každý z nich lze 

samostatně široce rozvinout. Prvním je připomenutí, 

že (nejen) Lenin odmítl válku. Imperiální válku! 

Viděl, že kapitalismus a tím více ve stádiu 

imperialismu nahlíží na válku jako na 

akceptovatelný způsob zajištění zdrojů svého růstu a 

potlačení odporu. Ve zkratce – odmítl kapitalismus, 

ale současně věděl, že vítězství revoluce je třeba 

proti agresivnímu kapitalismu ubránit. Druhým 

momentem je související připomenutí, že Lenin 

pochopil význam národnostní otázky pro 

úspěšnost revoluce a zejména národnostní spojení 

rolníků(zemědělců) a dělníků(nemajetných 

pracujících) s inteligencí(většina dnešní střední 

třídy).  V návaznosti vystupuje do popředí také 

význam programu pro schopnost (státu) výsledek 

revoluce udržet a dále rozvíjet. Třetím momentem je 

(demokratické) družstevnictví jako základní 

prvek soudržnosti porevoluční společnosti 

(připusťme obecně socialistické) na všech úrovních 

organizace (počínaje ekonomickou) státu. Za čtvrtý 

moment považuji potvrzení svého vlastního názoru, 

že vůdčí revoluční politická strana se po revoluci 

nesmí sama stát nositelem nového diktátu! Což se 

bohužel, proti Leninovým tezím, stalo.  Jak jinak si 

(u nás, v ČSSR) vyložit zústavění vedoucí role KSČ 

v šedesátých letech? Napadá mě náhrada filozofie 

moudrým výrokem: Kdo chce jiným svítit na cestu, 

musí sám hořet. Ale když už po té cestě jde a vede, 

měl by se občas ohlédnout, jestli za ním pořád někdo 

jde…   

Bylo toho k Leninově myšlenkovému odkazu a 

odrazu v dnešku řečeno mnohem více a v diskuzi 

zazněly cenné názory a sdělení. A ano, od 

zúčastněných nestraníků. Děkujme za to, že přišli a 

nechtěli se hádat, ale hledali spolu s námi odpovědi 

na otázky. Nakonec – ve smyslu zvýrazněných 

postřehů – budoucnost, sociálně důstojná každého 

člověka, je přece společnou věcí spojené většiny? 

Stojíme přece před existenční nutností národního 

odporu proti útlaku a prvním předpokladem úspěchu 

je vůbec si to uvědomit! Uvědomit si, že doslova 

civilizační úpadek, který zažíváme od „vítězství 

Západu ve studené válce“, je důsledkem a 

produktem kapitalismu, takže řešení nutně leží 

za jeho hranicemi! Když tak přemítám nad 

Leninem a současností, nemohu se ubránit dojmu, že 

pravice se, doufejme bezděčně, poučila Leninem 

také. A vyvodila efektivní závěry. Nebo že by to 

vytrvalé vrážení klínů do národní soudržnosti, 

tradičních sociálních vzorů a potlačování 

vzdělanosti bylo jen náhodné?   

To je k diskuznímu čtvrtku k odkazu Lenina pro 

XXI. století pro tentokrát vše. Informace je to 

stručná, avšak k tématu odkazu a využitelnosti 

klasiků se budeme vracet, protože skutečně je 

k čemu a doba si o to intenzivně říká.  

Tolik stručná informace, k tématu odkazu a 

využitelnosti klasiků se budeme vracet, protože 

skutečně je k čemu a doba si o to intenzivně říká.  

   Václav FIŠER, FOTO autor   

 

TY AŤ JSI KDOKOLIV 
Karel Sýs 
 

Ty ať jsi kdokoliv, buržouste, já tě znám, 

my všichni známe tě, ty hromadiči prachů. 

A ty, ty nemluvný, jenž žereš vždycky sám, 

a ty, jenž všude bzdíš, jak teřich plný hrachu.  

 

Nás přísně oddělit lepší či horší šat, 

ty neznáš maličkost již nazývají rýmy. 

To tys mě okradl i o poslední drát 

Rukama od bankovek zasviněnými.  

 

My z měst, my z venkova, my z hor, my 

odkudkoli, 

jak malá kolečka sehnaná do soukolí 

velkého kardanu otrockých osudů, 

 

my v potu tváře belháme se pěšky 

od pólu až po naše rovnoběžky 

a lijeme ti zlato do chřtánu jak do sudu! 
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BŘEZNOVÉ KALENDÁRIUM 

 

1. 3. zahájení Měsíce knihy 

2. 3. 2. - 6. 3. 1919 - ustavující kongres III. Internacionály (rozpuštěna 1943) 

3. 3. 1978 - Vladimír Remek vzlétl do kosmu 

4. 3.  1949 - na sjezdu spisovatelů založen Svaz československých spisovatelů 

5. 3.  1946 - Churchilův projev ve Fultonu zahájil studenou válku 

 5. 3. 1953 zemřel Josif Vissarionovič Stalin 

6. 3.  1930 - Mezinárodní den proti nezaměstnanosti - počátek masového hnutí nezaměstnaných 

7. 3.  1850 narodil se Tomáš Garrigue Masaryk 

 7. - 11. 3. 1931 - VI. sjezd KSČ 

8. 3.  8. 3. 1912 – akce amerických švadlenek – Mezinárodní den žen 

 1943 - bitva u Sokolova  - 1. čs. samostatný prapor v SSSR (padl Otakar Jaroš 1912 - 1943) 

9. 3.  De památky obětí vyhlazení terezínského rodinného tábora v Osvětimi-Březince 

9. - 12. 3. 1917 - Únorová revoluce v Rusku (24. - 27. 2.) 

12. 3.  Den přístupu České republiky k Severoatlantické smlouvě (NATO) 

14. 3.  1883 zemřel německý ekonom, filosof, vědec Karel MARX, zakladatel vědeckého komunismu, 

myslitel tisíciletí (*5. 5. 1818) 

 1939 - vyhlášen samostatný Slovenský štát 

 1953 zemřel Klement Gottwald, první dělnický prezident ČSR 

15. 3. 1939 - konec druhé republiky, začátek okupace Československa hitlerovským nacistickým 

Německem 

16. 3. 1939 - Hitler vydal Výnos o zřízení protektorátu Čechy a Morava 

18. 3. 1871 - Pařížská komuna (do 28.5.) 

21. 3. 1919 – vznik Maďarské republiky rad 

1953 - Antonín Zápotocký zvolen prezidentem republiky 

22. 3. 1968 - Antonín Novotný rezignoval na funkci presidenta republiky 

 1946 - I. sjezd Svazu české mládeže 

23. 3. 1901 - narodil se Jan Šverma 

 1932 - počátek velké Mostecké stávky (ukončení 19. dubna 1932) 

24. 3.  24. - 28. 3. 1986 - XVII. sjezd KSČ 

 1999 - NATO začalo bombardovat Jugoslávii (celkem 78 dní) 

25. 3. 25. - 28. 3. 1927 - IV. sjezd KSČ 

 28. 3. - 31. 3. 1946 - VIII. sjezd KSČ 

1945 - zahájení bratislavsko - brněnské operace 2. ukrajinského frontu sovětské armády 

1945 - americké bombardéry zničily ČKD Praha 

1946 - schváleny BENEŠOVY DEKRETY (Ústavní zákon č. 57) 

29. 3. 1592 - narodil se J. A. Komenský - Den učitelů 

30. 3. 30. 3. - 7. 4. 1925 - stávka 50.000 horníků na Ostravsku organizovaná KSČ 

 1968 - Ludvík Svoboda zvolen prezidentem republiky 

31. 3.  1990 - ustavující sjezd KSČM v Praze 

 

 

Projděte se vilou Tugendhat virtuálně 
 

Čtvrtý prohlídkový okruh, tentokrát virtuální, spustili památkáři v brněnské vile Tugendhat, 

pamětihodnosti UNESCO po rodině místního textilního velkoprůmyslníka.  Virtuální prohlídka je 

přístupná zdarma s komentářem v češtině i angličtině na: https://bit.ly/VT_virtualni_prohlidka. 
 

Muzeum města Brna připravilo během loňského 

roku virtuální prohlídku se současnou podobou 

funkcionalistické vily z 30. let minulého století. 

Propojuje ji s textovými materiály, foty a 

videomateriály. »Velký zájem o prohlídku vily stále 

trvá. Od roku 2021 se proto snažíme rozšířit nabídku 

https://bit.ly/VT_virtualni_prohlidka
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pro veřejnost s dodržením požadavků na ochranu 

této světově unikátní památky. S kolegy z vily 

Tugendhat jsme přepracovali virtuální prohlídku a 

nabízíme ji jako de facto čtvrtý prohlídkový okruh«, 

 uvedl ředitel Muzea města Brna Zbyněk Šolc. 

Na webové stránce www.vilatugendhat.cz projít 

všechna tři podlaží ikonické vily, která byla 

postavena dle návrhu německého architekta 

Ludwiga Miese van der Rohe v letech 1929–1930 

pro manžele Gretu a Fritze Tugendhatovi. Vila 

představovala již v době svého vzniku unikátní dílo, 

co se týče architektonického konceptu, technického i 

materiálního vybavení a nevídaného propojení 

interiéru a exteriéru budovy. Hosté se mohou projít i 

její svažitou zahradou s výhledem na město. V této 

zahradě dohodli Václav Klaus s Vladimírem 

Mečiarem rozdělení Československa. 

»Greta Tugendhatová vzpomínala při své přednášce 

v brněnském Domě umění v roce 1969, že neexistuje  

fotografie vily Tugendhat, která by dokázala 

zprostředkovat ten správný dojem z prostoru, který 

vila nabízí. Nejlepší formou poznání vily je tedy i 

nadále klasická prohlídka. Hosté mají nyní možnost 

udělat si obrázek o jedinečnosti objektu i pomocí 

moderních technologií«, doplnila vedoucí vily Iveta 

Černá. Přidaná hodnota je kromě komentářů k 

jednotlivým místnostem a stěžejním prvkům 

vybavení i možnost nahlédnout do částí objektu, při 

běžné prohlídce nepřístupných. 

Zpracování prohlídky umožňuje do budoucna její 

další potencionální rozvoj s využitím archivních 

materiálů k uspokojení potřeb badatelů a studentů 

architektury. Využití najde virtuální prohlídka i ve 

výstavních projektech, např. putovní výstava vily 

Tugendhat navštívila od roku 2012 již 34 destinací 

po celém světě.              (vž)

 

 

Ochranu 1400 památkám v Brně 

 

Historické domy zůstanou v památkových zónách měst a vesnic zachovány. 

 

Také do Brna přišlo vyjádření z Městského soudu 

v Praze k vyhlášení městských památkových zón. Ty 

byly pro některé zástupce městských částí příliš 

striktní a špatně procesně nastavené. Hlavní cíl je 

ochránit památkově cenné budovy a lokality. 

»O vymezení památkových zón jsme intenzivně 

jednali s památkáři, architekty i představiteli 

městských části více než čtyři roky. Oddalování 

ochrany významných území a domů by bylo velké 

riziko, které jsme si nemohli dovolit. Doposud jsme 

přišli o plno hodnotných a cenných domů, které 

v našem městě jednoznačně chybí, zvláště jsou 

postihnuty objekty z 19. století a meziválečného 

období a tratí na tom i samotné městské části« uvedl       

náměstek primátorky města Brna Filip Chvátal. 

Vyhlášení památkových zón u většiny případů 

znamená, že památkáři se vyjadřují k fasádám, 

zachování charakteru zástavby nebo úpravě 

veřejného prostranství. »Status památkové zóny na 

území rozhodně neznemožňuje další stavební a 

urbanistický vývoj lokalit, což je možné ukázat na 

příkladu pražských městských památkových zón, ale 

i ostatních ochranných zón v Česku. Památkové 

zóny by mohly rovněž poskytnout alespoň nějakou 

ochranu 1400 památkám ve městě Brně, které ze dne 

na den vinou špatně provedeného zápisu na konci 

80. let 20. století přišly o svou památkovou 

ochranu«, dodal Chvátal.     (vž) 

 

 

Vznikne nová subtropická expozice 

 

Brněnští konšelé schválili aktualizovaný investiční záměr pro městskou zoo na Mniší hoře v Bystrci, 

podle kterého tam místo původně plánované stavby výběhu pro šimpanze vznikne expozice jiných 

subropických zvířat. 

 

Původní projekt totiž už neodpovídá novým 

předpisům pro chov těchto primátů. Po změně plánu 

tam mají v roce 2026 otevřít investicí asi 88,8 

milionu korun přestavěný venkovní výběh s 

vyhlídkovou skalkou pro velké drsně vypadající 

opice - dželady nebo celoročně obyvatelnou jeskyni 

pro damany. Upravit se zde má zázemí, interiéry, 

přibude expozice nočních druhů zvířat, drobných 

savců, medúz a hadů. Úpravu čeká i venkovní 

voliéra pro želvy a zoborožce. 

Dle ředitelky Zoo Brno Radany Dungelové největší 

lákadlo v tomto místě zahrady budou oblíbení velcí 

primáti. Chovná skupina dželad může dosáhnout až 

30 jedinců. Návštěvníci budou sledovat úplný 

životní cyklus těchto opic, jejich aktivity a mláďata.

                    (vž) 

http://www.vilatugendhat.cz/
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Neměli bychom zapomínat: 

 

Seznam střeleb do dělníků a demonstrantů v měsíci březnu za tzv. první republiky 

 

• Rumanová (28. března 1920) – Četníci zastřelili dva zemědělské dělníky a několik jich zranili. 

• Horní Suchá- okres Karviná (30. března 1932) – Při stávce horníků na Těšínsku zastřelili četníci 

jednoho horníka a dva těžce zranili. 

• Volovce na Zakarpatské Ukrajině (2. března 1933) – Při protestu nezaměstnaných proti zatčení a 

zbití dělnické delegace zastřelili četníci jednoho rolníka a tři nezaměstnané zranili. 

• Rachovský okres na Zakarpatské Ukrajině (11. března 1935) – Při stávce zemědělských dělníků 

proti snížení hladových mezd četníci těžce zranili pět stávkujících a patnáct bylo zraněno lehce. 

• Čertižné, Habura – okres Humenné (13. a 14. března 1935) – Při provádění exekuce se vzbouřilo 

veškeré obyvatelstvo těchto chudých obcí. Mnoho demonstrantů četníci střelbou zranili. 

 

KLUB ČESKÉHO POHRANIČÍ, MĚSTSKÁ RADA BRNO 
     V závěru února se opět sešla řekněme Městská rada Klubu českého pohraničí Brno. Sešla se podruhé od 

obnovení činnosti spojené s volbou nového složení rady v září loňského roku. Hlavním úkolem roku 2024 je 

především dosáhnout aktivizace členské základny utlumené zejména ve spojení s obecným rozrušením spolkové 

činnosti v důsledku opatření v „boji proti kovidu“.  

     Předmětem schůzky byl mimo jiné čestný úkol předání medaile Klubu českého pohraničí „Za zásluhy o rozvoj 

KČP“ Františku Mandelíkovi, dlouholetému aktivnímu členovi.  

     Při této příležitosti mi jako současnému předsedovi městské rady Brno dovolte připomenout, že KČP 

s odkazem na své stanovy přivítá i nové členy, občany, kteří nechtějí nečinně přihlížet demontáži a zpochybňování 

státní suverenity, za níž statisíce našich předků položili své životy. Hlavní obsah činnosti KČP vymezuje článek 5. 

Stanov totiž není nostalgické vzpomínání na Pohraniční stráž, jak se mnozí domnívají. Naopak!  

     Přivítáme do svých řad k aktivní činnosti každého, komu je cizí účelové zkreslování historie českého národa a 

státu v dávné i nedávné minulosti a zejména pak problematiky česko-německých vztahů. Zvláště dnes, kdy 

nabývá na nečekané naléhavosti základní heslo KČP: "Jen zůstane-li naše pohraničí české, zůstane českou i celá 

naše vlast!" 

     Máte-li zájem o vstup, nebo víte-li o někom ze svého okolí, komu nejsou myšlenky KČP vzdálené, ozvěte se! 

Všechny potřebné informace o KČP najdete na webové adrese https://www.klub-pohranici.cz/, případně 

fiservaclav@seznam.cz.                   Václav FIŠER 

 

Za Danou Šklíbovou 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

foto LUDVÍK XXI 

 

V pátek 9. února se příbuzní, kamarádi a známí naposled rozloučili s PaedDr. Danuší Šklíbovou. Zemřela 

krátce po svých 77. narozeninách 2. února po dlouhodobém, komplikovaném a vážném onemocnění. Řada 

lidí si jí pamatuje jako učitelku ZŠ, jiní zase jako poslední šéfredaktorku kdysi populárního Brněnského 

večerníku. V pedagogické i žurnalistické profesi usilovala o lepší, spravedlivější svět. Její sen se však 

zhroutil.  Po roce 1989 byla donucena funkci opustit a posléze skončil i večerník. Jejím dalším působištěm 

se staly Žatčany u Brna, kde pracovala jako učitelka a ředitelka ZŠ. Po odchodu do penze nějakou dobu 

spolupracovala s naším brněnským Echem. Mnozí si pamatujeme její hloubavé eseje, psané brilantním 

stylem a vybranou češtinou. Žel, tato spolupráce, právě pro vážné onemocnění netrvala dlouho.  

  Danuško, v řadě lidí – svých žáčků, čtenářů, spolupracovníků a přátel jsi zanechala hlubokou stopu. 

Budeš nám chybět. Odpočívej v pokoji.                     Tibor DÁVID, foto LUDVÍK XXI 
 

https://www.klub-pohranici.cz/
mailto:fiservaclav@seznam.cz
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Naši březnoví jubilanti 
 

V měsíci březnu slaví svá životní jubilea následující členky a členové naší MěO: 
 

Ing. Jaroslav BENDA, Jaroslav BOUDA, Alois BOŘUTA, Jiří BURKA, Libuše BŘENKOVÁ, 

Jaroslav CRHA, Zdeňka DUDÍKOVÁ, Antonín GRUBER, Jana HANCKOVÁ, PhDr. Karel JANIŠ, 

Marie MANOVÁ, Jaroslav NAVRÁTIL, Milada PILÁTOVÁ, Jana URBÁNKOVÁ, Karel 

URBÁNEK, Marie VESELÁ,  

 

Všem našim oslavencům děkuji za celoživotní dlouholetou práci pro stranu a sociálně spravedlivější 

společnost, přejeme zdraví, pohodu a dlouhá léta a samozřejmě krásné narozeniny. ZO KSČM, LKŽ 

Dobromysl a redakce ECHO.                                                                                                                 did 

 

Blahopřání  

Jeden z čtenářů našeho občasníku mi předal malý lístek papíru s následujícím textem: „Dne 

6. března 2024 se dožívá šéfredaktor našeho Echa PhDr. Karel Janiš 93 roků. Celá redakce, celá 

stranická organizace a levicová veřejnost mu přeje dobré zdraví a štěstí v osobním životě. 

Vyjadřujeme upřímné poděkování za jeho práci a celoživotní činnost pro KSČM.“ 
K těmto řádkům není co dodávat. Karla znají všichni čtenáři Echa, vždyť jako jeho 

šéfredaktor jej připravoval od 19. čísla 8. ročníku (18. 11. 1999), tuto práci byl nucen na počátku 

loňského roku z důvodu vážných zdravotních problémů přerušit   

Takže náš milý Karle: do Tvých dalších let Ti přejeme především pevné zdraví a brzký návrat 

k psacímu stroji. 

Za redakci Tibor, Aleš a Zdena. 

Objednatel: KSČM zhotovitel: KSČM

diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek

Městský výbor KSČM v Brně 

srdečně zve na Diskuzní čtvrtek 

21. března 2024 od 16 hodin v budově MěV KSČM, Křenová 67

k   t é m a t u

EU, eurovolby a proč  STAČILO!

Úvodní slovo

Milan KRAJČA, místopředseda ÚV KSČM

Moderuje Ing. Václav Fišer

Širokou veřejnost zve k účasti Komise ideově teoretické práce MěV KSČM v Brně

Diskuze s každým, kdo nehledá hádky, ale odpovědi na otázky

diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek diskuzní čtvrtek    diskuzní čtvrtek 
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